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منصات التعليم الإلكتروني بين المجال البحثي الدولي والمحلي

مجلة البحوث الإعلامية، جامعة الأزهر، كلية الإعلام 1508

هدفــت الدراســة إلــى رصــد وتحليــل التــراث العلمــي لبحــوث منصــات التعليــم الإلكترونــي في الدراســات العربيــة 
والأجنبيــة خــلال الفتــرة الزمنيــة مــن 2013م حتــى 2023م، مــن حيــث مشــكلاتها البحثيــة وأطرهــا النظريــة وتقنياتهــا 
ــا، وتنتمــي هــذه الدراســة إلــى نوعيــة البحــوث  ــا ومنهجيً المنهجيــة؛ بغيــة رصــد جوانــب القــوة والضعــف فيهــا نظريً
الوصفيــة التحليليــة، وفي هــذا الســياق اعتمــدت علــى إجــراء التحليــل الكمــي والكيفــي معًــا لـــ )139( بحثًــا، لتقــديم 
رؤيــة متكاملــة اســتنادًا إلــى أســلوب التحليــل مــن المســتوى الثانــي meta-Analysis، الــذي يهــدف إلــى بنــاء الرؤيــة 

النقديــة اللازمــة لتطويــر بحــوث الإعــلام الرقمــي، ومــن أهــم النتائــج التــي توصلــت إليهــا الدراســة:

1- أشــارت النتائــج إلــى غلبــة الدراســات الكميــة، في حــن انخفضــت نســبة الدراســات الكيفيــة التــي تســعى 
لدراســة الظاهــرة وتفســيرها بمزيــد مــن العمــق.

2- جاء منهج المسح في مقدمة المناهج بنسبة بلغت 3‚68٪، من إجمالي الدراسات التي خضعت للتحليل.

3- اتضــح أن الدراســات الوصفيــة كانــت الأكثــر اســتخداما في دراســات منصــات التعليــم الإلكترونــي، فقــد بلغــت 
نســبتها 3‚٪86.

4- وفي مقدمــة أدوات جمــع البيانــات التــي وُظِّفــت في إطــار الدراســات جــاءت الاســتبانة بنســبة 2‚48٪ مــن 
إجمالــي الدراســات التــي خضعــت للتحليــل.

الكلمات المفتاحية: التعليم الإلكتروني، التعليم الافتراضي. 

The study aimed to monitor and analyze the scientific heritage of e-learning plat-
form research in Arab and foreign studies during the time period from 2013 AD to 
2023 AD, in terms of its research problems, theoretical frameworks, and methodolog-
ical techniques, in order to monitor its strengths and weaknesses theoretically and 
methodologically. This study belongs to the type of descriptive-analytical research. 
In this context, reliance was placed on conducting both quantitative and qualitative 
analysis of (139) research papers, to provide an integrated vision based on the sec-
ond-level meta-analysis method, which aims to build the critical vision necessary to 
develop digital media research. The most important findings of the study are:
1- The results indicated the predominance of quantitative studies, while the percent-

age of qualitative studies that seek to study and explain the phenomenon in more 
depth decreased.

2- The survey method came at the forefront of the methods, accounting for 68.3% of 
the total studies that were subjected to analysis.

3- It is clear that descriptive studies are the most widely used studies in studies of 
e-learning platforms, as their percentage reached 86.3%.

4- At the forefront of the data collection tools that were employed within the frame-
work of studies is the questionnaire, accounting for 48.2% of the total studies that 
were subjected to analysis.
Keywords:E-learning, virtual education.
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